

AWARD CITATION

For gunner-bombardier of 901 hight bomber aviation regiment
Junior Lieutenant VILCHEVSKY Vasilij Konstantinovich

is recommended for order "RED BANNER"

- | | | |
|-----|---|---|
| 1. | Birth year | 1919 |
| 2. | Nationality | Russian |
| 3. | Social background | Student |
| 4. | Party membership | VKP(b) member candidate since 1942 |
| 5. | In Red Army service since | 1940 |
| 6. | Participation in the civil war | Not in the civil war.
In Patriotic war since 27.01.1942 |
| 7. | Wounds and contusions | None |
| 8. | Previous award recommendations | Bestowed with medal "For Bravery" for 40 combat sorties and 6 special missions. |
| 9. | Previous awards and commendations | Been granted monetary bonus in total 2000 roubles for his success in combat missions. |
| 10. | Service in the White army or armies of capitalistic states, enemy captivity | None |
| 11. | Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i> |

I. Brief and specific description of the personal feat or merits

He is disciplined, brave, and energetic. He is initiative and selfless, while executing his combat missions. Serving in active field army units, he excellently executed his combat bombing missions against the enemy troops, equipment, and structures. He has made 176 combat sorties, 7 special mission sorties with landing behind enemy line, 35 liaison flights in direct proximity to the front line, 10 transport flights (passengers and cargo). He dropped 28700kg of bombs over the enemy and fired 11400 rounds. He dispersed 94000 leaflets over the enemy positions and over our civilians on occupied territory.

He as bestowed with medal "For Bravery" for 40 combat sorties and 6 special missions conducted on the Western front.

He is one of the best gunner-bombardier, who executes differs kinds of missions during high or in adverse weather conditions. The reports of other aviation crews and the reports from the reconnaissance on the ground establish, that he suppressed 18 enemy artillery and fire positions, 10 direct hits at enemy positions, suppressed 6 enemy AA artillery or search light positions.

Patriotic war
2 class
Red Star

While executing his combat sorties, he many times was caught by search lights and subjected to intensive AA fire. But despite that, he always laid and kept his strike runs precisely and hit targets.

On the Stalingrad and Don fronts, he conducted 49 combat sorties. His accumulated combat experience, enables his to perform his missions very efficiently. He widely utilises his machine-gun fire against enemy ground positions on the front line, after having descended to 300-400m altitude.

For excellent execution of combat missions, he was promoted to the position of the chief liaison pilot of his aviation squadron. He greatly assists his comrades in planning their missions and laying out target course. He has never had instances of loosing orientation in the air.

He deserves state award order "RED BANNER".


 Commander of 901 hight bomber aviation regiment
 Captain *signature* /MENYAEV/
 25 November 1942

II. Conclusion of the superiors

He deserves order "RED BANNER"

Commander of 271 aviation division
 Colonel *signature* /BORISENKO/

03 December 1942

III. Conclusion of Army Military Council

He deserves order "RED STAR"

Commander of 16 airforce
 Mj. General of airforce *signature* /RUDENKO/

20 December 1942

IV. Conclusion of the Front Military Council

НАГРАДНОЙ ЛИСТ

На стрелка-бомбардира 901 Ночного Бомбардировочного Авиационного полка Младшего лейтенанта ВИЛЬЧЕВСКОГО Василия Константиновича.
орден "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

1. Год рождения - 1919г.
2. Национальность - русский.
3. Соц. положение - учащийся.
4. Партийность - Кандидат ВКП/б/ с 1942 года.
5. С какого времени в РККА - с 1940 года.
6. Участие в гражданской войне - Не участвовал. Участвует в Отечественной войне с 27 января 1942 г.
7. Ранения и контузии - не имеет.
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что - Награжден медалью "За отвагу" за выполнение 40 б/вылетов и 6 спец.заданий.
9. Какие имеет поощрения и награды и за что - Поощрен денежным вознаграждением в сумме 2000 рублей за успешное выполнение боевых заданий.
10. Постоянный адрес:

1. КРАТКОЕ, КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО БОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ.

Дисциплинирован. Смел. Энергичен. В боевой работе инициативен и самоотвержен. Находясь в Действующей Армии отлично выполняет боевые задания по бомбардированию живой силы, техники и объектов пр-ка. Произвел 176 боевых вылетов, 7 вылетов на спецзадание с посадкой в тылу пр-ка, 35 вылетов на связь в непосредственной близости от линии фронта, 10 вылетов на транспортировку по пересорке людей и груза. Сброшено по живой силе и различным объектам противника 28700 кг. бомб. Расстреляно по живой силе пр-ка 11400 шт. патрон. Разбросано для солдат пр-ка и населения оккупированных областей 94000 листовок.

За 40 б/вылетов и 6 спец.заданий на Западном фронте награжден медалью "За отвагу".

Является одним из лучших стрелков-бомбардиров, который выполняет самые разнообразные задания ночью и в плохих метео-условиях. По показанию экипажей и данным наземной разведки зафиксировано: подавления арт. и др. точек пр-ка - 18; прямых попаданий по объектам пр-ка - 10; подавления прожекторов и зенитных установок - 6.

При выполнении заданий неоднократно попадал в лучи прожекторов и сильный зенитный огонь пр-ка, однако не взирая на это всегда точно выходил на цель и поражал ее.

На Сталинградском и Донском фронтах произвел 49 боевых вылетов. В результате накопившегося боевого опыта еще самоотверженнее выполняет задания. В каждом вылете широко применяет пулеметный огонь по переднему краю обороны пр-ка, снижаясь до 300-400м.

За отличное выполнение боевых заданий выдвинут на должность начальника связи авиаэскадрильи. Много помогает товарищам по разработке маршрута полета и выхода на цель. За время боевой деятельности потерь ориентировок не имеет.

Достоин правительственной награды орден "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

КОМАНДИР ЭСКИЛЬАП
КАПИТАН (МЕНЯЕВ).

"25" ноября 1942г.

II. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЕЩЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ

Достоин награждения орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"

КОМАНДИР 271 АВИАДИВИЗИИ
П. В. Л. Н. О. В. Н. И. К.
/ БОРИСЕНКО /

".. " 3.12 1942 гда.

Борисенко

III. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ОКРУГА

Достоин правительственной награды

Командующий 18 ВА
Генерал-майор авиации -
(Руденко)

30 декабря 1942 г.

красная звезда
Руденко

IV. ЗАКЛЮЧЕНИЕ НАГРАДНОЙ КОМИССИИ НКО СССР